
BČlKB
BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 

TR2ASKA KREDITNA BANKA

FILIALA ČEDAD 
Ul. Carlo Alberto, 17

MOJA BANKA

tednik Slovencev videmske pokrajine
Č E D A D  /  C IV ID A L E  • U lic a  R is to r i  2 8  • T e l .  ( 0 4 3 2 )  731  19 0  • F a x
7 3 0 4 6 2  • P o stn i p red a l /  c a se lla  p o s ta le  92  • P o š tn in a  p laC ana v g o to v in i / Št. 1 1 (655) • Č edad, Četrtek, 18. m arca 1993
a b b o n a m en to  p o s ta le  g ru p p o  2 /7 0 %  • T e d n ik  /  s e tt im a n a le  • C en a  1 .200  lir

BČIKB
BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 

TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

FILIALE Dl CIVIDALE 
Via Carlo Alberto, 17

MOJA BANKA

Comunità: 
così ci stanno 
affossando.•  • •

Molta carne al fuoco, scrivevamo lo scorso numero rife
rendoci all’ultima assemblea della Comunità montana. Ma i 
nostri cuochi, cioè i nostri amministratori, la stanno bru
ciando tutta. D ’accordo che nelle più alte sfere non danno il 
buon esempio - vedi la gazzarra della scorsa settimana in 
Senato, vedi i sette deputati presenti venerdì alla Camera 
per discutere della questione morale - ma qui, da noi, dove 
servirebbero soltanto un po' di buon senso e qualche idea, 
si sta affossando anche quel poco che rimane. Ci si lamenta 
dei pochi soldini, come se solo con quelli fosse possibile ri
solvere tutto. Non é così. Manca l’iniziativa, manca la gente 
che veramente potrebbe invertire la rotta di questo nostro 
piccolo Titanio. Si perdono ore per discutere di una stradina 
sul Matajur, tranne poi, alla fine, azzerare il discorso con il 
ritiro della mozione. Si vuole dare un chiaro segno di vo
lontà, e non solo politica, condannando l ’esplosione di vio
lenza e intolleranza razzista che riguarda tutti, da questa 
piccola comunità all’Italia, all’Europa, al mondo intero. Ma 
la Democrazia cristiana, escluso un consigliere, ritiene che 
quei fa tti non ci riguardino per nulla.

Qui da noi nessuno ha mai imbrattato i muri con scritte 
antislovene, mai sono state distrutte tabelle bilingui, mai 
nessuno ha manifestato con camicia nera e saluto romano. 
Questo dice la De. Questo è quanto accade nella nostra co
m unità, in questa M acondo giunta  agli ultim i dei suoi 
cent’anni di solitudine. A futura memoria.

Michele Obit
servizio a pagina 4

Koroška poje na Trbižu 
v duhu združevanja
Prireditve v kulturnem centru se je  udeležilo zares veliko ljudi

Nedeljska revija pevskih 
zborov Koroška poje na Tr
bižu je  presegla vsa najbolj 
rožnata pričakovanja in na
gradila prizadevanja priredi
teljev, ki so se trudili, da bi 
prireditev pomenila praznik 
združevanja, lepega petja in 
zdravega narodnega ponosa. 
Tudi zaradi tega se je v kul
turnem  centru sredi Trbiža 
zbralo izredno število doma
činov in gostov, ki so s svojo 
prisotnostjo najboljše nagra
dili o rgan izato rje  pobude, 
Krščansko kulturno zvezo iz 
Celovca, Slovenski klub Ka
nalska dolina in G lasbeno 
Solo iz Zabnic.

V pozdravnem nagovoru 
je Salvatore Venosi izposta
vil dejstvo, da ni slučaj, da so 
po dvajsetih letih nastopanja 
v Celovcu in Beljaku Koro
ško poje pripravili na Trbižu. 
Gre v bistvu za potrditev me
ja  zgodovinske Koroške in 
za ugotovitev , da m eja ne

sme ločevati slovenski živelj. 
In prav v zadnjem desetletju, 
je  še povedal Venosi, so se 
stiki med Koroško in Kanal
sko dolino  obogatili in se

oplemenitili. Povedal je, da 
je  doslej na Koroški poje so
deloval pet skupin iz Kanal
ske doline: mešani zbor Pla
nika, mešani zbor Ojstemik,

oba iz Ukev, moški zbor iz 
Zabnic, mešani zbor s Trbiža 
in Višarski kvintet.

Rudi Pavšič 
beri na strani 3

Peterle
srečal

manjšino
Konec meseca se bo

sta v Rimu vdrugič sre
čali slovenska in italijan
ska delegacija, ki sodelu
jeta pri nadgradnji Osim
skih  spo razum ov . V 
okviru priprav na drugo 
srečanje so se slovenski 
zunanji m inister Lojze 
Peterle in vodja sloven
ske delegacije Ignac Go
lob s sodelavci v Lipici 
srečali z zastopniki ob
mejnih občin, z zastop
stvom Slovencev v Italiji 
ter kasneje s predstavniki 
italijanske narodnosti iz 
Slovenije. Na srečanju s 
predstavniki naše sku
pnosti je prišla do izraza 
potreba, da se v naši de
želi premosti določeno 
klimo, ki je protisloven
ska in otežuje samo do
govarjanje med Ljublja
no in Rimom.

Ob tem so predstavni
ki strank in organizacij 
naglasili potrebo, da pri 
pogajanjih mora imeti 
vprašanje obeh manjšin 
prednost, saj je to znak 
vo lje  obeh d ržav , da 
konstruktivno zastavljata 
osnovo za njuno bodoče 
sodelovanje, v katerem 
morata slovenska in itali
janska manjšina odigrati 
vlogo subjekta.

I referendum: tra 
un mese si vota
Ora som) 10, ma alcuni verranno evitati

Sono dieci i referendum  
su cui dovrem o esprim erci 
il prossim o 18 aprile. Con 
molta probabilità però alcu
ni di questi saranno evitati 
con l’approvazione da parte 
del parlam ento di apposite 
leggi entro aprile. Iniziamo 
ad esaminare i quesiti refe
rendari, un tem a sul quale 
torneremo ancora.

E lezione del Senato. Se 
v incono i “s ì” i tre quarti 
dei senatori (238) verranno 
eletti con il sistem a unino
minale maggioritario. In o- 
gni collegio cioè verrà elet
to il candidato più votato. Il 
quarto dei seggi rim anente 
(77) verrà assegnato con il 
m etodo  p ro p o rz io n a le  su 
base regionale. Se prendia
mo com e pun to  di r i fe r i
mento le elezioni del 5 apri
le 1992, con il nuovo siste
m a la DC, che o ra con il 
27 ,3 %  ha 107 se g g i, ne 
p re n d e re b b e  190 p ari al 
60,3%; il PDS con il 17,1% 
ha ora 64 seggi, ne avrebbe 
59; il PSI, col 13,6% ha 49 
seggi, ne prenderebbe 22; la 
Lega c o ll’8,2%  ha ora 25 
seggi, ne prenderebbe 19.

Finanziam ento pubblico  
dei partiti. Se vincono i sì 
viene abolita una parte della 
legge del 1974 che stabili
sce le quote da erogare ai 
p a rtiti (83 m ilia rd i p er il

1993). Rimarrebbero soltan
to i contributi per le campa
gne elettora li (50 m iliardi 
nell’aprile ’92).

Gli altri referendum  r i
guardano gli interventi sta
tali nel Mezzogiorno, il si
stema elettorale per i comu
ni, le nomine ai vertici delle 
banche, la legge Jervolino- 
Vassalli sulla droga, il mini
stero  delle  partec ipaz ion i 
statali e quello dell’agricol- 
tura (che verrebbero aboliti) 
ed i controlli ambientali.

V petek dobro obiskan večer z alpinistom Serbecem

Beneška planinska družina 
se je predstavila v Špetru

Na petkovi predstavitvi Beneške planinske družine

Z uspešnim alpinističnim 
večerom , v petek zvečer v 
Spetru, se je  začelo delova
nje Beneške planinske dru
žine, ki se je  ob tej p rilo 
žnosti predstavila javnosti. 
Novo društvo združuje be
neške ljubitelje gora in vseh 
športnih dejavnosti z njimi 
povezanimi. V svojem delo
van ju  pa nam erav a  o v re 
dnotiti tudi slovensko jez i
kovno in kulturno podobo 
naše skupnosti.

beri na strani 7

Nevihta na Pokrajini
“ Furlanska T angen topo li” postaja  vse 

obsežnejša in vanjo vstopajo nova imena 
krajevnega po litičnega in podjetn iškega 
sveta. Zadnji dogodek zadeva predsednika 
videmske Pokrajine Tiziana Venierja (KD), 
ki je pred dnevi dobil jam stveno obvestilo. 
Vest je  sporočil sam V enier s tiskovnim  
sporočilom, v katerem piše, da je dobil ob
vestilo zaradi domnevnega zlorabljanja ja 
vnega položaja (abuso d ’ufficio in concorso 
con altri).

Po vesteh z videm skega javnega tožil
stva, naj bi bil predsednik videmske Pokra
jine vpleten v protizakonito oddajo v najem 
del za čiščenje pokrajinskih cest.

V trenutku, ko to pišemo, ne znamo za 
rezultat seje pokrajinske odbora in samega 
pokrajinskega sveta, ki sta bili najavljeni za 
včeraj popoldne. Do včerajšnjih jutranjih ur

Tiziano Venier ni najavil, da odstopa z me
sta predsednika in ne znamo, kaj so predla
gali ostali člani odbora.

V zvezi s to afero pa so se že oglasili za
stopniki m anjšine v pokrajinskem  svetu. 
Tako DSL, kot MSI in zastopnik Severne 
lige so za takojšen odstop predsednika Ve
nierja, nekateri pa predlagajo celo odstop 
celotnega pokrajinskega odbora.

G lede afere  so c ia lis tič n eg a  poslanca 
F rancesca De C arlija, ki je  na dom ačem  
arestu, se obetajo nekatere novosti in mo
žnost vpletenosti nekaterih politikov in po
djetnikov. De Carlijevi odvetniki so novi
narjem sicer priznali, da je  poslanec leta 
1983 od podjetnika De Eccherja dobil vso
to denarja, ki naj bi pordenonskemu politi
ku služila za volilno kampanjo, zanikali pa 
so ostale obtožbe v zvezi s podkupovanjem.
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La Lega a S. Pietro: anche il trattato di Osimo tra gli argomenti

Zona franca, per Bosco 
ci sarà anche Udine

“ Il p r e s id e n te  d e lla  
com m issione italiana che 
si appresta a ridiscutere il 
trattato  di O sim o Sergio  
Berlinguer mi ha assicura
to: in c o n trer à  i s in d a c i 
della fascia confinaria del
la p ro v in c ia  di U d in e” . 
L ’an n u n cio  è sta to  dato  
venerdì dal senatore della 
Lega R inaldo  B osco d u 
rante un incontro a S. Pie
tro al Natisone con i sim 
patizzanti del movimento. 
Tema dell’incontro sarà il 
progetto del comune di S. 
Pietro, che chiede una zo
na fra n ca  a c a v a llo  del 
confine che interessi il Ci- 
vidalese, le Valli del Nati
sone ed il Tolminese.

Ma non è stato l ’unico 
m o m en to  in te r e s sa n te  
dell’incontro. Dopo un’in
tr o d u z io n e  di c a r a tte re  
sto r ic o , è in terv en u to  il 
c o n s ig l ie r e  p r o v in c ia le  
Piero Fontanini. Duro con 
le Comunità montane, che 
“hanno consumato miliar-

II pubblico intervenuto venerdì a  S. Pietro al Natisone per l'incontro con la Lega Nord

di, per lasciare le m onta
gne disastrate”, Fontanini 
ha rilevato il crollo dem o
grafico delle Valli e l’occa
sione di Osimo per un ri
lancio. Discorso ripreso da
Bosco, come detto. Il “se-
natur” ha poi spaziato  a 
tutto campo, dal fallimen
to  d e l l ’a z ie n d a  I ta lia  a

T angentopoli, dalla  q u e
stione degli sloveni (“Slavi 
o sloven i?  Non è im p or
tante, si può con vivere”) 
alle prossim e elezioni re
gionali. “Nessun candida
to certo, tranne Fontani
ni” ha detto a questo pro
posito Bosco, aggiungendo 
che è escluso che possa di

ventare candidato un fuo
riuscito da un altro parti
to. Ma le Valli e il Civida- 
lese, ci ha fatto sapere poi 
Roberto Maran, responsa
b ile  d e lla  zon a , d if f ic i l 
m en te  a v ra n n o  p ro p r i 
rappresentanti nella lista 
della Lega.

Michele Obit

44Spitala ga na obedan takne”
“ Dežela niem a obednega nam iena 

zaprieti čedajskega spitala” .
Takuo je  poviedu an tudi obeCu 15 

Sindakam od kamunu, ki so vključeni v 
čedajsko  USL, deželni odbornik za 
zdravstvo Mario Brancati. Srečanje s 
krajevnimi administratorji je  potekalo 
za zapartimi vrati na Cedajskem kamu
nu v Cetartak pasanega tiedna. Zaparli 
so vrata ne samuo novinarjem, paC pa 
tudi predsednici krožka uslužbencev 
od USL Claudii Chiabai, ki je bila za
dnje cajte zelo aktivna an je  kupe z

drugimi zbrala vic ko 23 taužent pod
pisu pruoti zapartju Čedajskega Spitala.

Srečanje z aseSorjem Brancati se je 
odparlo s pozdravom Sindaka iz Čeda
da Pascolinija, ki je v imenu kolegov 
poviedu, de kam unske uprave želijo 
imiet an za napriej spitau an le v zdaj
šnji kategoriji. Govorili so tudi drugi 
Sindaki, med drugimi Zufferli iz Dre
ke, M arinig iz Spietra, Sim az iz Sv. 
L ienarta an Chiabai iz G arm ika. Na 
vprašanje adnega od njih je  deželni 
odbornik poviedu, de je  že v pripravi

posvetovalna kom isija (commissione 
consultiva) v kateri bojo sindaki an ki 
bo vze la  v ruoke USL nam esto  od 
zdajšnjega nadzornega odbora (com 
missione dei garanti). Brancati je  tudi 
zelo na kratko an jasno odguoriu: “Ce- 
dajski Spitau ga na obedan takne”. De
žela pa misli postrojit, ma tuole je že 
znano, strukturo od vsieh USL v Deže
li Furlaniji-Juljiski krajini, takuo de Ce- 
dajsko po vsej verjetnosti združijo z 
videmsko. Sada je trieba samuo poča
kat, Ce bojo objube daržale.

[ p a c t s o  LfLirs3 a
Il puntino sulla i

Sopihajoči vlak “Tangentopoli” se bliža našim krajem. 
Pred tedni smo na te afere gledali od daleč, kot da se nas 
ne tičejo. Pa vendar se je  vlak premaknil z milanske posta
je  in svojo kompozicijo usmeril vsepovsod vzdolž Danteje
vega škornja. V prejšnjih dneh smo od daleč slišali škripa
nje njegovih zavor, ko se je  ustavljal v Pordenonu in ka
sneje tudi na Videmskem. S seboj je  vzel marsikaterega 
politika in podjetnika. Kam pa sedaj? Kakšno smer bo 
ubral sopihajoči vlak in kdo ga bo čakal na postajah?

V naših dolinah pravijo, da ni razloga, da bi vlak do
spel do čedajske postaje, saj nima zainteresiranih “potni
kov”. Takšnih ugotovitev smo veseli, veselimo se, da so 
naši kraji izvzeti od vseh morebitnih škandalov. Pa vendar 
se nam zazdeva, da od daleč slišimo ropot železja po tra
čnicah, sopihanje... Kaj, ko res prihaja!

Prvi koraki mednarodnega 
centra za večjezičnost

U n iv e rz ite tn i p ro fe so r 
R oberto  G usm ani je  d ire 
ktor M ednarodnega centra 
za proučevanje večjezično
sti, ki je  nastal na podlagi 
zakona za obmejno sodelo
vanje, saj je  le-ta v ta na
men predvideval trim ilijar- 
dni prispevek.

Na predstavitvi namenov 
in vsebine dela novoustano
vljenega centra, je prof. Gu
sm ani poudaril zanim anje, 
ki ga je projekt vzbudil med 
un iverz iten im i p ro feso rji,

saj jih je že 15 izrazilo že
ljo sodelovati. Center bo v 
zaCetni fazi deloval v prost
o rih  v id e m sk e  u n iv e rz e . 
P ro f. F rau  je  na tisk o v n i 
konferenci poudaril, da bo
do v srediSCu p o zo rn o sti 
furlanšCina, slovenščina in 
nemSCina.

N ekako bo torej cen te r 
prevzel mesto delovne sku
pine za večjezičnost v pro
storu A lpe-A dria. Štafetno 
palico si bodo predali 7. in 
8. maja v TolmeCu.

DALLA SLOVENIA
Bogo Samsa

Quale strategia 
di sviluppo?

Il governo sloveno ha ap
provato  la proposta  di b i
lancio per il 1993 che pre
vede uscite per 300 miliardi 
di ta lleri, circa 4 .500 m i
liardi di lire. Il bilancio è 
aumentato e soprattutto ha 
inciso pesantemente, con la 
spesa pubblica (pensioni, o- 
neri sociali, finanza  locale 
ecc.) sul prodotto nazionale 
lordo. Tre anni fa  la spesa 
pubblica copriva il 42 per  
cento del prodotto naziona
le, ora si è elevato  al 47  
p er  cento. H bilancio  non 
viene coperto daI prodotto  
nazionale che si aggira sui 
270 m iliardi di talleri e il 
d isa va n zo  d i 30  m ilia rd i  
viene coperto  con p restiti 
nazionali ed internazionali.

Sul bilancio si è aperto in 
parlamento un vivace dibat
tito e sono state scambiate 
critiche pesanti all'in terno  
della  s tessa  coa lizione di 
g o vern o  in cu i hanno  un 
ru o lo  d e te rm in a n te  i tre  
maggiori partiti oltre a! m i
n is tro  Ja n ša  ed  a lla  sua  
concezione della  d ifesa. I 
m inisteri sono divisi sulla  
base di una concezione fe u 
dale e n a tu ra lm en te  ogni 
parter della coalizione tira 
la coperta dalla sua parte. 
Janša chiede un’efficace di
fesa  contraerea il che signi
fica  radars, patriots e mezzi 
s im ili  che so n o  estrem a -

no m ico  s lo ven o  non è in 
grado di sostenere, il mini
stro delle finanze ed il go
verno T hanno rid im ensio
nata a 300 miliardi. Ora in 
parlamento si aprirà un di
battito acceso sulla destina
zione dei fondi.

Il nodo del prob lem a  è 
rappresentato dal prodotto  
nazionale che tende a scen
dere e quindi determina una 
compressione delle poste in 
bilancio per l ’apparato sta
tale, le spese sociali, la cul
tura e tutto ciò che rientra 
nelle  spese co lle ttive . Ma 
visto che queste spese non 
si possono ridurre oltre cer
ti limiti senza compromette
re il fu n z io n a m en to  delle  
stato e degli enti pubblici, è 
necessario incidere sul pro
dotto nazionale con conse
guen ti nuovi aggravii p er  
l ’apparato economico.

E  così siamo in presenza 
de! classico circolo vizioso:

mente esosi e sono già stati 
tagliati dal bilancio. Le voci 
più critiche si alzano dagli 
ambienti della cultura dove 
si sottolinea che i mezzi de
stinati a questo settore sono 
sta ti d im ezza ti r ispetto  ai 
tempi del passato realsocia- 
lista ed il ministro della cul
tura, esponente del partito  
del rinnovamento socialde
m ocratico (ex com unista), 
minaccia di dim ettersi. La  
situ a zio n e  è s im ile  anche  
nei se tto ri d e l l’istruzione  
p u b b lica , d e lla  san ità . Il 
no d o  c e n tr a le  è tu tta v ia  
rappresentato dagli investi
menti per l ’occupazione che 
dovrebbero allentare le ten
sioni sociali e sostenere l ’e
conomia visto che moltissi
me aziende sono minacciate 
dalla bancarotta.

Le esigenze di tutti i m i
nisteri sono molto elevate e 
si possono  quantificare in 
circa 500 miliardi di talleri, 
una spesa che il settore eco-

maggiori oneri, minor p ro 
duzione e dunque calo del 
prodotto e contemporanea
mente ulteriori oneri.

L ’unica via d ’uscita sta 
nella crescita del prodotto  
n a zio n a le , una q u estio n e  
com plessa  e che r ich iede  
tempi lunghi. Si tratta di ri
so lvere defin itivam ente la 
questione della  proprietà , 
rivitalizzare la produzione, 
collegare la Slovenia con il 
mondo per poter sostituire i 
m ercati del sud non pra ti
cabili. E altro  ancora. Le 
prospettive per il 1993 non 
so n o  b u o n e , v is to  che si 
prevede una crescita zero e 
quindi è difficile prevedere 
cambiamenti positivi.

In q u e s to  c o n te s to  si 
stanno fronteggiando anche 
due diversi apprrocci: il li
beralism o tatcheriano, so 
stenuto  dal presidente del 
consig lio , e l ’opzione so 
cialdem ocratica, sostenuta  
dalla Lista unitaria. I com
p ro m e ss i  so n o  in q u es to  
m om ento in d isp en sa b ili, i 
problemi però rimangono.

E qui si apre la seconda 
questione fondam entale sul 
tappeto. La Slovenia, il suo 1 
governo ed il parlam ento , 
non sono riusciti ancora ad 
elaborare un progetto glo
bale, una strategia  di sv i
luppo, del quale anche il bi
lancio  é e lem en to  fo n d a -  
mentale.

Donna m anager
A Lubiana è stata eletta 

com e donna m an ag er per 
l ’anno 1992 A na D ejano- 
viC-JankoviC. Così ha deci
so la giuria della Fondazio
ne D onna-m anager che ha 
dovuto scegliere tra le dieci 
candidate che hanno conse
guito i migliori risultati nel 
mondo dell’imprenditoria.

La vincitrice è proprieta
ria  e d ire ttrice  de lla  d itta  
Feniks Marketing di Lubia
na che si occupa di materia
li tessili.
Paghe dei parlamentari

In Slovenia sta montando 
la polemica sulle paghe dei 
parlam entari che sono, per

Calo demografico in Slovenia
molti, troppo elevate in re
lazione al costo della vita ed 
alla paga media.

Il bisettimanale “Primor
ske novice” ha pubblicato 
l ’am m ontare degli stipendi 
dei parlamentari del Litora
le. A nche se d ifferenzia te  
tra  di loro si può dedurre 
che la paga m edia mensile 
di ogni parlam entare sia di 
300.000 talleri (circa 5 mi
lioni di lire).

Incontro a Roma 
I rappresen tan ti d e ll’U 

nione Italiana sono stati ri

cevuti a Roma dall’Ufficio 
di P resid en za  d e lla  C om 
missione Affari Esteri della 
Camera dei deputati.

Gli esponenti de ll’U nio
ne hanno illustrato la posi
zione della comunità nazio
n a le  i ta l ia n a  che v iv e  in 
Slovenia ed in Croazia sui 
negoziati avviati per il su
peramento degli Accordi di 
Osim o. In questo contesto 
sono state avanzate propo
ste concrete per soddisfare 
le aspetta tive della  com u
nità italiana.

L’Unione 
socialdem ocratica

In Slovenia sta nascendo 
una co a liz io n e  di stam po 
socia ldem ocratico . In fatti 
sembra ormai deciso che il 
partito socialista, che per u- 
na m anciata di voti non è 
entrato in parlamento, si u- 
nirà ai socialdemocratici di 
Pučnik e Janša. Così ha de
ciso l ’assem blea nazionale 
socialista, durante la quale 
sono state respinte le propo
ste di unione con i liberal- 
dem ocratici ovvero con la

Lista unita. Alla coalizione 
socialdem ocratica sta striz
zando l ’occhio pure il grup
po parlam entare dei Verdi. 
Una grande gruppo social- 
dem ocratico interessa pure 
ai dem ocratici di D im itrij 
Rupel e Igor Bavčar.

Calo demografico
Il num ero degli abitanti 

in S lovenia è in calo. Dai 
calcoli dell’Istituto di stati
s tic a  ce n tra le  r isu lta  che 
nell’anno 1991 sono venuti 
al mondo 22.726 bambini 
(1 1 .8 2 6  m asch i e 10 .900

femmine) mentre il numero 
dei morti è di alcune decine 
di migliaia superiore. 

Dimissioni di Pelhan?
Il m inistro  della cultura 

slo v en a  S erg ij P e lhan  ha 
annunciato che si dimetterà 
se nel bilancio governativo 
non sarà inclusa una cifra a- 
deguata per l ’attività cultu
rale nella vicina repubblica. 

Crisi nella Dieta 
La D ieta dem ocratica i- 

s triana è in crisi. D opo il 
successo alle recenti elezio
ni a m m in is tra tiv e  a lcu n i 
suoi leader sono passati alla 
corte di Tudjman. Tra que
sti il p re s id e n te  Iv an  
Jakovčič.
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Lingua e cultura resiana 
entrano nella scuola
Grazie al Comune ed al circolo “Rozajanski dum”

Posvet o kulturi: 
več o denarju 
manj o vs

V motelu Agip v Devinu je deželno vod
stvo Slovenske skupnosti pripravilo posvet 
o kulturi v želji, da bi izpostavilo zdajšnje 
stanje v zamejski kulturni stvarnosti in pre
verilo m ožnosti nadaljnega ustvarjalnega 
procesa.

Prvi del posveta je bil zato namenjen fi- 
nančno-organizacijskim vprašanjem predv
sem tistih ustanov, ki delujejo v skupnem 
upravljanju SKGZ-SSO. Zastopniki glasbe
nih Sol, Slorija, Narodne in Studijske knji
žnice ter Slovenskega stalnega gledališča 
so podčrtali predvsem zaskrbljujoča finan
čna vprašanja, manj pa so se zaustavili pri 
vsebinskih vprašanjih om enjenih ustanov. 
To je polemično storila le zastopnica Cen
tra za glasbeno vzgojo Emil Komel iz Gori
ce, ki je  delno osporavala dogovoru med 
SKGZ in SSO o združevanju na glasbenem 
področju.

Drugi del posveta je  bil namenjen ustva
rjalnemu vidiku slovenske kulture. Sprego
vorili so glasbenik Bogdan Kralj, pisatelj 
Alojz Rebula, zgodovinar Tomaž SimCiC, 
prosvetni delavec Franko Žerjal, Salvatore 
Venosi iz Kanalske doline, odsoten pa je 
bil Marino Vertovec, predsednik KD Ivan 
Trinko. Venosi je v svojem posegu prikazal 
stvarnost Slovencev v Kanalski dolini, po
ročal o tečaju slovenščine za otroke in pou
čevanju glasbene vzgoje ter se zaustavil pri 
vprašanju prepletanja kulturnih vplivov na 
tromejnem območju. (R.P.)

B e n e š k a  ga ler ija  
S . P ie tro  al N a t iso n e

espone fino al 24 marzo

Teresa Lendaro

Ha p reso  il via  m e rc o led ì IO 
marzo la serie di conferenze didat- 
tico -illu stra tive  nelle  scuo le e le 
m entari e m edie di Resia. Da tre 
anni infatti l 'am m inistrazione co
munale in collaboazione con il cir
colo culturale “R ozajanski du m ” 
propone nelle locali scuole queste 
conferenze con le quali si intende 
offrire ai giovani una maggiore co
noscenza dei diversi aspetti cultu
rali locali.

L ’in iz ia tiva  è sta ta  fa v o r e v o l
m ente sia da parte delle autorità  
scolastiche e degli insegnanti sia da 
parte dei ragazzi che, come in pas
sato dimostrano molto interesse e 
curiosità. M entre per le due serie 
precedenti le conferenze sono state 
ten u te  da s tu d io s i , q u a li P a v le  
M erkù , J u lija n  S tra jn a r , B ru n o  
R ossi, G ian Paolo  Gi i, D eborah  
Puccio, quest’anno, su richiesta de
gli insegnanti, saranno persone del

luogo a portare direttamente il loro 
con tribu to . Il p rogram m a p er  le 
scuole medie è diviso in due settori: 
uno per la prima e seconda ed uno 
p er la terza m edia. P er le prim e  
due classi sono previste cinque ore, 
due dedicate al canto e tre alle fa 
vole, durante le quali i ragazzi, ol
tre a sentire dalla viva voce i num- 
rosi canti e favo le potranno impa
rarle. Per la terza media, conside
rati i programmi scolastici già m ol
to intensi, sono previste 2 ore du
rante le quali verrà presa in consi
derazione la realtà di Resia nel p e 
rio d o  s to r ic o  che va d a lla  f in e  
dell’800 a ll’iniziq del '900 con spe
cifico riferimento ai mestieri di al
lora. Anche per le classi elementa
ri, le insegnanti hanno richiesto un 
programma che prenda in conside
razione la musica, la danza, i canti 
e le favole.

L.N.

Organizzato dalla ZSKD e dall’Istituto per l’istruzione slovena

A Prato corso di sloveno
Da alcune settimane 

ha avuto inizio a Resia 
il corso di lingua slove
na organizzato dalla Z- 
SKD di Resia e dall’I
stituto per l ’istruzione 
slovena di S .Pietro al 
Natisone.

Il co rso  si tien e  a 
Prato nella casa canoni

ca ogni mercoledì ed è 
diviso quest’anno in tre 
settori.

Il primo, dalle 19 al
le 20, per i nuovi iscrit
ti (sei in tutto), il se
condo, dalle 20 alle 21, 
per coloro che hano i- 
niziato lo scorso anno 
(anche qui 6) e dalle 21

alle 22 per coloro che 
hanno già conoscenza 
d isc re ta  d e lla  lingua 
con tre  p a rte c ip an ti. 
O ltre  ai lo ca li, tra  i 
nuovi isc r itti  a lcu n e  
persone provengono da 
Venzone e Tarvisio. A 
tenere il corso è Luisa 
Cher di Lusevera.(ln)
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Le origini 
di Idria

Koroška pesem na Trbižu
s prve strani

O sami reviji ter o vse večjem zani
manju zanjo je  spregovoril predsednik 
Krščanske kulturne zveze iz Celovca 
dr. Janko Zerzer. PodrCrtal je, da so 
pri zvezi vedno pokazali skrb za sode
lovanje s Kanalsko dolino in dokaz te
ga so sami nastopi pevskih zborov s 
tega območja na Koroški poje in dru
gih tovrstnih manifestacijah.

Kulturni center na Trbižu je bil za
res pretesen, da bi sprejel vse, ki so 
prišli poslušat slovensko pesem. Nad 
to dejstvo so bili organizatorji izredno 
ponosni, saj se malokrat zgodi, da bi v 
tem centru zbrali tako veliko občin
stva. To je podčrtal sam trbiški odbor
nik za kulturo Dimitrij Jalen, ki se je s

podžupanom  B araldom  in od b o rn i
kom za šport Cravino udeležil priredi
tve. Ob zaključku je Jalen izročil na
stopajočim  skupinam video kaseto o 
Trbiški v znak zahvale za prijetno kul
turno popoldne.

Sam koncert so uvedle domačinke, 
Članice domačega Višarskega kvinteta 
iz U kev, ki ga vodi A nna M issoni. 
Sim bolično so zapele v treh jezikih, 
slovenskem, italijanskem in nemškem.

Bogat spored, v katerem je izstopa
la predvsem slovenska ljudska pesem, 
so oblikovali elani družine Zwitter iz 
Zahomca, moški zbor Kočna iz Svec, 
moški zbor iz Zabnic, mladinska sku
pina iz Ledine, moška skupina Akord 
iz Podgore, mešani pevski zbor Pod

Lipo iz Barnasa, moški pevski zbor 
VašCani pojo  iz Z gorn je V esce ter 
pevska skupina s Trbiža.

Povedati gre, da se je nedeljske pri
reditve udeležilo tudi veliko predsta
vnikov druzbeno-politiCnih organiza
cij iz zamejstva in Slovenije. Om eni
mo le državnega sekretarja za Sloven
ce po svetu dr. Petra Venclja in gene
ralnega konzula v Trstu Jožeta Sušme- 
lja. Koncert na Trbižu so kasneje skle
nili z družabnostjo v domu Mangart v 
Zabnicah, kjer so bili ponovno potrje
ni stoletna skupna zgodovina, jezik in 
kultura. Zadonela je  koroška ljudska 
pesem, ki je v Kanalski dolini izredno 
priljubljena in jo  domačini radi poslu
šajo in prepevajo. (R.P.)

—  Kultura ;
Izredno veliko 

domačih poslušalcev 
spomladanske revije 

je  izpričalo 
navezanost na ljudsko 

pesem ter potrdilo 
željo po takšnih 

in podobnih manifestacijah

Koroška pevska  
družina Zwitter (zgoraj) 
ter številna publika 
v trbiškem kulturnem 
centru

Con il 1509 dunque tutti i 
cividalesi persero i diritti di 
proprietà sulla miniera di I- 
dria. I consorti di Tolmino, 
di origine cividalese, perse
ro tem poraneam ente anche 
le proprietà terriere nell’area 
di Idria. Queste furono loro 
re s titu ite  nel 1521 con il 
tra tta to  di W orm s. Lungo 
tutto il corso del XVI secolo 
ci furono incomprensioni tra 
le im prese m inerarie  ed i 
consorti tolminesi ed in pri
mo luogo si trattò di verten
ze territoriali. Nel 1575 la 
m iniera fu nazionalizzata, 
nel 1597 invece il sovrano 
dichiarò il Tolm inese ed I- 
dria sua proprietà e la m i
niera fu affidata alla gestio
ne della Camera di corte. Il 
principe di quella  regione 
ordinò di percorre a cavallo 
tutta la proprietà tolminese 
per appurare la portata delle 
sue future entrate.Questo in
carico di responsabilità  fu 
portato a termine nel 1598 
dal governatore di Tolmino, 
Gaspare Formentini, l’unico 
dei 6 membri della società 
c iv id a le se  che era  a quel 
tem po ancora proprietario  
terriero nella zona di Idria e 
Tolm ino. Poco più tardi I- 
dria venne eslusa dal catasto 
di Tolmino e consegnata al 
gestore della m iniera. Con 
la definitiva fusione dell’uf
ficio comunale e della dire
z io n e  d e lla  m in ie ra , nel 
1607 si affermò la proprietà 
fondiaria di Idria, controlla
ta dalla direzione della m i
niera. I Formentini di Civi
dale, che per più di 100 anni 
avevano avuto un ruolo im
portante nella storia di Idria, 
a partire dall’inizio del XVII 
secolo iniziarono a ricoprire 
cariche pubbliche nell’appa
rato statale.

Il periodo attorno a ll’an
no 1500, quando i rapporti 
tra C ividale ed Idria erano 
alquanto vivaci, è segnato 
anche da altri avvenimenti e 
monumenti storici. Proprio 
nel 1500 iniziarono a scava
re il famoso pozzo di Anto
nio che è rimasto percorribi
le fino ad oggi ed ha la fama 
di essere al secondo posto 
nella storia europea come il 
più antico ingresso in una 
m in ie ra  co n se rv a to . N el 
1508 nel giorno di S. Acazio 
(22 giugno), accanto al tor
rente N ikovo, furono sco
perti, a 42 metri di profon

dità, dei giacimenti di mer
curio molto ricchi e da allo
ra ogni anno si ce leb ra  il 
giorno di S. Acazio come la 
più grande festa della Idria 
m in e ra ria . N el lu o g o  del 
fortunato ritrovamento, per 
diversi decenni continuaro
no a sca v a re  il p ozzo  di 
Ahacij (il pozzo della fortu
na) che era l’ingresso verti
cale principale nella miniera 
ed ha svolto questa funzione 
fino alla prima metà del X- 
VIII secolo.

Va sottolineato che i C i
vidalesi hanno avuto, 500 
anni fa, un ruolo evidente 
anche nella vicina Idria In
fe rio re  che com e vecch ia  
parrocchia conservò a lungo 
il potere ecc les iastico  sul 
più giovane villaggio mine
rario di Idria. Il summenzio- 
natoVirgilio Formentini, che 
secondo la citazione di Arko 
vide nel 1493 “ scorrere il 
mercurio sulle rive della I- 
drijca”, costruì verso la fine 
del XV secolo nelle vicinan
ze di Idria Inferiore (Pok
lon) una ferriera per la lavo
razione del ferro. Purtroppo 
durante la guerra tra Vene
zia e gli Asburgo la ferriera 
fallì e successivamente non 
fu più ripristinata dai For
mentini. La ferriera ha poi 
vivacchiato, collegata alla 
miniera di Idria, sino alla fi
ne del XVI secolo. Ai tempi 
dei Formentini com prende
va un forno bresciano, un 
grande martello ed una fuci
na per produrre chiodi e fer
rare i cavalli. Chi vi lavora
va detraeva le tasse annuali 
dovute ai consorti di Tolmi
no. Il m inera le  v en iv a  e- 
stratto nella vicina valle di 
Kanomlja e a Veharše, nella 
proprietà di Logatec. Era di 
qualità scadente e per questa 
ragione il ferro che si otte
neva era fragile e non adatto 
ad una lavorazione più com
plessa. Lo esportavano atto 
s ta to  g re zzo , com e fe rro  
c ru d o , a V en ez ia  e n e lle  
Marche. Sembra che a Ve
nezia ricavassero dal ferro 
crudo di Idria le palle dei 
cannoni per le navi da guer
ra. Tra i lavoratori vengono 
citati soprattu tto  i friulani 
che però, a causa della pros
simità con in veneziani, nel
la Idria m ineraria  tedesca 
non erano troppo ben visti.

4 -segue
Janez KavCiC

Idria in una stampa, tratta dalla Storia di Vajkard Valvasor 
(anno 1689)
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La Comunità montana respinge una mozione contro l’intolleranza

Nazionalismo da noi? 
Alla De non risulta...

Aktualno

Dan žene 
v čmobelem
Iz lietošnjega osmega marca
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L’assemblea della Comu
nità montana è iniziata mer
eoledì con la surroga di due 
co n sig lie ri del com une di 
Grimacco, Ettore Angelini e 
Lino Scuoch. A sostitu irli 
sono stati chiam ati Egidio 
Trusgnach e Ferruccio Flo- 
reancig. Ma si è entrati nel 
vivo solo con le adozioni dei 
programmi straordinari per il 
1991 ed il 1992, circa 360 
milioni suddivisi in varie vo
ci. Si va dal Progetto Donna 
(62 m ilioni) al sostegno ai 
caseifici (45 m ilioni), dalla 
manovia del Matajur (10 mi
lioni) al trasporto degli alun
ni di Savogna. Quest’ultimo 
punto ha creato più di qual
che malcontento. “Non è che 
con quei 100 m ilioni - ha 
chiesto Pietro Zuanella - il 
Com une cercherà di appia

nare il proprio debito?”. As
sente in quel momento il sin
daco , ha risposto  il cap o 
gruppo De a Savogna, Ezio 
Gosgnach: “Ringrazio il di
rettivo per il finanziamento”.

Tra richieste e chiarimen
ti, con il “ciclone” Giuseppe 
Crainich, consigliere di ò ri- 
macco, in perfetta form a e 
voglioso di riscattarsi dopo 
un anno di assenza in assem
blea, si andava al voto del 
p rogram m a per il ’91. De 
compatta per il sì, e allora a- 
vanti con la seconda “tran
ce”, che vedeva in previsio
ne, tra l ’altro , il fin an z ia
mento di 40 milioni per un 
centro vacanze. “Per integra
re Mlada brieza” ha spiegato 
il presidente Giuseppe Chia- 
budini. “Mi auguro che sia 
così, altrimenti si avrebbero

due strutture con poche pre
senze ciascuna, e poi entre
rebbe in ballo un certo  d i
scorso politico” ha rilevato 
Firmino Marinig. Anche qui, 
al momento del voto, il pro
gram m a é stato  approvato  
con 25 voti favorevoli.

Si è passati quindi alla di
scussione delle mozioni. Ce 
n ’erano sette, a ll’ordine del 
giorno, ne sono state discus
se solo due. La prima, pre
sentata dai consiglieri civi- 
dalesi B raidotti, B ergam a
sco, Paussa e Beuzer, chie
deva di d ibattere  il futuro 
della strada che da Mersino 
porta a Montemaggiore, sul 
M atajur. Un con tribu to  e- 
stemo l’ha portato Brunello 
Pagavino, autore di un libro 
sulle passeggiate e leggende 
delle Valli. “Rimanga bianca

“Difenderemo a sangue la reale indiscutibile italianità nostra e  delle Valli del Natisone”. É 
una delle tante scritte nazionaliste apparse negli ultimi anni nelle nostre vallate

- ha proposto - e sia adibita 
al solo passaggio delle bici
clette”. Consenso da parte di 
Aldo Mazzola, che tra l’altro 
è assessore provinciale all’e
cologia, ironia da parte di 
Zuanella (“tra poco avremo 
modo di percorrere strade ci
cloturistiche in tranquillità, 
tanto ci saranno solo quel
le”), ma alla fine tutto si è a- 
renato con il ritiro della mo
zione da parte dei proponen
ti. Il motivo? Sinceramente 
non si è capito.

La seconda mozione, pro
posta da M arinig, chiedeva 
una p re sa  di p o s iz io n e  
dell’ente “contro le forme di 
razzismo, antisemitismo, xe
nofobia ed esasperato nazio
nalismo che si manifestano 
in Europa, in Italia, nella re
gione e persino nelle pacifi
che e tranquille Valli del Na
tisone”. Graffig, capogruppo 
De, spalleggiato da Chiabu- 
dini, quest’ultimo punto non 
riusciva a digerirlo: “Non mi 
risulta che qui ciò sia avve
nuto”. Crainich, Gosgnach, 
Ciccone e Marinig sono in
tervenuti per ricordare alcuni 
fatti, neanche troppo lontani. 
“Non mi sarei mai immagi
nato di trovare tanta d iffi
coltà da una forza politica 
com e la D e” ha afferm ato 
Ciccone, che fa parte del di
rettivo de ll’ente. Ma la De 
non ha m o lla to , v o tan d o  
compatta, escluso Gosgnach, 
contro la mozione.

Poi il presidente Chiabu- 
dini ha sospeso la seduta. E- 
ra mezzanotte, (m.o.)

Presentato a Cividale 
un libro sugli Asburgo

Una conferenza sugli Asburgo e partico
larmente sulla figura dell’ultimo imperato
re, Carlo I, è stata promossa dall’ Associa
zione per lo Sviluppo degli studi storici ed  
artistici di Cividale in occasione della pre
sentazione del libro della prof. Romana De 
Carli Szabados, insigne germanista e ricer
catrice, intitolato appunto Carlo I. d ’Asbur
go, imperatore d ’Austria e re d 'Ungheria, 
fin is  Austriae. Relatore è stato lo scrittore 
Franco Fornasaro; erano presenti per l'A s
sociazione il p ro f Giovanni Maria Del Bas
so ed il geometra Gianluigi Sinuello, rispet
tivamente vicepresidente e segretario.

In u n ’analisi d i am pio respiro Franco  
Fornasaro ha delineato gli ultimi secoli del
la storia degli Asburgo, soffermandosi so
prattutto sulla funzione geopolitica della lo
ro monarchia che, in un contesto plurietni

co, ha privilegiato via via, prima il versante 
italiano, poi quello tedesco - mitteleuropeo 
ed infine il versante slavo-balcanico, tro
vando nella tragica giornata di Sarajevo  
l’ultimo atto finale. Una Sarajevo - è stato 
sottolineato - che presenta ancora una serie 
di gravissimi rischi e pericoli.

Sono intervenuti successivamente il prof. 
Domenico Rosada, consigliere della Bien
nale di Venezia, che ha proposto una lettura 
suggestiva ed efficace degli ultimi Asburgo, 
simboli di un esistenzialismo sempre possi
bile, e l ’autrice stessa, che, ricordando la 
figura di Francesco Giuseppe e di Carlo l , 
ha messo in luce tutta la loro semplicità del 
vivere quotidiano, dell’ attaccamento al do
vere ed al senso dello stato; aspetti che do
vrebbero essere ben presenti anche in molti 
governanti attuali, ( ff.)

Bertoli 
na obisku 
v Spetru
Poslanec D anilo Bertoli 

(D C ), ki je  bil pred nekaj 
dnevi na obisku na občini 
Speter, je zagotovil, da name
rava ponovno predstaviti v 
parlamentu zakon za zaščito 
gubance, kot tipičnega pro
dukta Nadiskih dolin. V sre
dišču pozornosti pa je  bila 
pobuda špetrske občine za 
ustanovitev proste industrij
ske cone na slovensko-itali- 
janski meji in nato še vpraša
nje zaščite  m an jšin .ò le d c  
ekonomskih odnosov je Ber
toli uvodoma poudaril, da se 
le-ti ne smejo kot v preteklo
sti omejiti na tržaško in gori- 
ško pokrajino. V ta kontekst 
sodi vprašanje cestnih pove
zav in pobuda proste indu
strijske cone o kateri morata 
razpravljati Slovenija in Itali
ja skupaj z Evropsko skupno
stjo. Kar se pa tiče manjšin je 
demokristjanski poslanec po
vedal, da bi bilo treba zagoto
viti Istri poseben status ob 
upoštevanju, seveda, suvere
nosti Slovenije in Hrvaške. 
Za slovensko manjšino je po
trebna, po njegovem, različna 
artikulacija zaščitnega zako
na v treh pokrajinah, med 
slovensko m anjšino in be
neško jezikovno skupnostjo.

V ra ča m o  se n azaj na 
m edn arod n i dan žen , ki 
smo ga praznovali v duhu 
slovenske kulture v Podu- 
tani. Parvic zatuo ki je bi
la manifestacija lepuo obi
skana an je bila judem  za- 
ries vseč. Drugič pa zak ’ 
je pru tudi dat čast an po
hvalit vse tiste, ki so vičer 
za v ičera m  d ie la l an se  
trudil za nam ponudit le
po m a n ife s ta c ijo , za  se  
nam stu ort p osm ejat an 
tudi, zaki ne?, nam stuort 
pomislit na naš včera, do- 
nas an jutri. Pa tudi more 
bit, za de se še kajšan par- 
b liža  z n jega idejam i za 
pom agat, za dat še moči 
an življenja našemu Bene
škem u gledališču , ki živi 
med nami vič ku 20 liet.

“Kaditi al ne kaditi”, s e  je  v 
nelahkem monologu vpraša
la Margherita

Ljubezen vse obrača an sviet komandiera, donas ko včera. 
Graziella an Pio se  ž e  od otroških liet marajo

Včasih se  je  zaries pogosto gajalo, de so možje v oštarji 
pustili karte iz rok an jo veselo zapiel

Požar zvečer je  biu tisti moment, ko se  je  spet vsa družina 
zbrala an kupe zmolila an zapiela. Je biu pa tudi parložnost 
za se  poviedat priet al potle, al pa m ed molitvijo (!), kaj se  je  
novega gajalo
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a t t enz i one
v e lo c ita

con tro lla ta

- Ce ist bi te parjeu 
u naruoCe an te nesu u 
m ojo kambro, a bi k li
cala  na pom uoč? - je  
v p r a šu  p u o b  m la d o  
čečo .

- Zakaj? K a’ si ta- 
kuo kumaran, de imaS
potriebo pom oči!?!?

***
- Muoj mož me ima 

takuo rad, de me je  po- 
sju samo na vilegjatu- 
ro, ker on ima previe 
diela.

Ist sem rada sla, pa 
sem mu jala, de Ce mi 
na bo vsaki dan pisu, 
pridem hitro nazaj da- 
mu.

- A ti pise?
- Oh ja , dvakrat na 

dan!!!
***

- Z ak a j si p u s ti la  
Marjaca?

- Zatuo ki se ni m o
g lo  iti tak u o  nap rej! 
An dan je  Su plesat za 
adno, an dan je  su na 
muorje z drugo, an dan 
je Su gobe brat s to tre- 
Co... an mu nisem jala 
nič.

Pa kadar sem zavie- 
dela, de je oženu Mili
co, sem ga nic ku pu
stila!!!

- Tata, od kod sem 
parSu ist?

- Ma vieS, muoj Pe- 
rinac, ist an to ja m a
ma...

A si v id e u  g o r  na  
korceh m ačka an m a
čko... Pa zakaj m e tuo- 
le vpraSaS?

- Z a tu o  k i u S u o li 
m u oj p a r ja te lj  m i je  
jau, de on je  parSu gor 
z Dreke!!!

V Čeneboli so Ze dva 
miesca brez uodè!

Telekrat so se ljudje iz Cenebole zari- 
es ujezli. V saboto so se zbral, so Sli dol v 
Fuojdo an napravli m anifestacijo pred 
kamunam. Kaj se je zgodilo takuo hude
ga?

Ze vic ko dva miesca so brez uodè, Se 
na kaplja jim  na teče uon iz pipe. Takuo 
de m uora Ivo Saffigna po dvakrat na 
dan uozit uodo s Cisterno v vas. Vsak za- 
stope, kuo je tezkuo živiet na tako mani
ero an zaki je ljudem bluo zadost, jim  je 
parSlo do garla. V vesokih vaseh, v brie- 
gu je Se takuo an takuo težkuo Življenje, 
m arsik aj m an jk a . Ce pa zm an jk a  še 
uodà se na more iti naprej, tarpijo kimet, 
dielovac an gaspodnija.

Je Ze ries, de lietos je bila velika suSa, 
de ni padlo Ze miesce an miesce obedne- 
ga daža, snieg pa ni Se zauonjù. Po rie- 
kah je suhuo, ponekod nie Se sience uodè. 
Tuole se zastopi, de parnesè težave.

V Ceneboli pa je  se buj huduo, pravijo

vasnjani. G orè im ajo težave z vodovo- 
dam , z akvedotam . Se lieta Čakajo, de 
kamun ga poteneja. Pa ne sam uo. Po- 
triebno je an pregledat, postrojit an za- 
m enjit loruove, tube, kjer puSCajo. Nie 
parvic, ki Ceniebolc protestavajo, so Ze 
bli dol par sindaku Grimaz, ki je tudi te
lekrat sprejeu delegacijo vasnjanu.

Sindak Romano Grimaz jim  je povie- 
du, de kamunski možje poznajo problem  
an de niso stal križem rok, so gledal na- 
rest njih dužnuost. Kamun je Ze adno lie
to od tiega apaltu ni impreži diela za vo
dovod, ki sluzi vasi Ceneboli, pa na Ža
lost impreza nie Sinje nic nardila. Take 
diela, je poviedu parvi mož komuna Fu- 
ojde, so delikatna an pozimc, kar zmar- 
zava se na more dielat.

L judem , ki so se Sli lam entat je  pa 
obljubu, de v kratkem , v cajtu adnega 
miesca, se problemi riesijo an v Ceneboli 
bojo imiel spet uodo po hiSah.

Kronaka

Pogled 
na vas 
Cenebolo 
v občini 
Fuojda 
(iz našega 
arhiva)
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An posoda guori o našem življenju

Pohitita, je še kajšan prestor fraj!

Kam iti za prvi 
maj? V Pariz

Parvi maj v Parizu. Tel izlet organizava an ponuja, ti
stim, ki želijo, klaSa od 1933 iz Fuojde. Pruzapru se je  jih  
že vpisalo malomanj zadost. Je pa fra j Se kak prestor, nam 
je  poviedu Ado Cont, ki je  motor an animator tele iniciati
ve. Zatuo, če želta iti v Francijo za pet dni an za malo sudu 
(530. taužent), hitro, hitro oglasitase. Lahko pokličeta po  
telefonu na Patronat INAC  v Čedad (tel 730153) že donas.

Pogledmo program. Odhod s koriero je  v četartak 29. a- 
prila oh 6. uri iz Fuojde. On 20. uri se pride v miesto Stra
sburgo, kjer se prespi an zvičer je  vsak fraj. V petak po ko
silu se gre v Lussemburgo, kjer je  zjutra obisk evropskega 
parlamenta. Po južn i se pode pruoti Parizu, kamer se pride 
zvečer. Po vičeriji vsak je  fraj. I . an 2. maj je  namenjen o- 
bisku glavnega francuoskega miesta. V pandiejak 3. maja 
zjutra se zapusti Pariz an se potuje do Doline Aoste, kjer 
se prespi. Drug dan 4. maja se prevozi vso Italijo a n pruot 
večeru pride koriera v Fuojdo.

Srečno pot!

iz Benečije na Livške Ravne
piCu, kotu, Kolovrata, odko
der je  zaries liep pogled v 
B e n e č ijo , k je r  je  p u o lje  
okuole vasi Sele obdielano 
an so malomanj vse hiSe le- 
puo postrojene.

Očitno je življenje v bre- 
zieh povsierode težkuo, an 
Se p o seb n o  težk u o  je  za 
m ladino  an d ie luce , ki se 
m uorajo vsak dan uozit na 
dielo al pa v suolo. Ce je  
bluo hitro po uojski na Ra
vneh Cez 100 ljudi an so 
imiel v vas Se Suolo, donas 
živi v liepi vasici kakih 24 
ljudi, takuo ki nam je povie
du nas dolgoletni parjateu 
Vladi Matelič.

Tala fotografija Zeli biti

tudi pozdrav vsem prijate
ljem na Livku s strani Bre
žanu  an v sieh  D rejC anu. 
Ankrat smo živiel bulj kup, 
povezani med sabo, smo se 
obiskoval an lepuo poznal 
med sabo, parskocil smo na 
pomuoc adan druzemu, zda 
na žalost nucamo pa samuo 
telefon, an se tistega le ma
lo nic.

A, ja. Za tistega ki ga ne 
pozna, naj povemo de mož 
na nasi fotografiji, s koso na 
ramnih, je Ivo Hrast - Kika 
po domaCe. Njemu, ženi Idi 
LukaCuovi, Vladiju an vsem 
drugim parjateljam z Ravni 
liep an prisrčen pozdrav iz 
Benečije.

Kuo so ankrat 
hodil v Suolo
Zanimiva “priča” iz Dolenjega Tarbija

- Ce ti vieS, kuo je  
bluo rom antično! - je 
p ra v la  p a r ja te l jc a  - 
S n u o jk a  o p u n o c i je  
parSu T oninac po me 
za uteC kupe.

Ist sem bla Ze napra- 
vla valiže, on je  parlu- 
ožu liesinca na okno, 
poC aso, poC aso sem  
mu parSla tu naruoCe 
an srna hitro utekla.

- A se nisi bala, de 
padejo liesinca?

- Oh ne, sa’ na var- 
hu so jih tarduo darža- 
la tata an mama!!!

Tek rad lieta s svojim avtom 
naj se od sada napri varije
Tudi po naših ciestah an vaseh kontrolirajo hitrost z radarjem

Pozdrav
“ Kika, nic ko napravse. 

Z im a je  h itro  s la  m im o , 
prou za prou jo  Se bluo ni. 
An je Ze nazaj cajt za koso 
nosit!”

Takuo so nam poviedal, 
naj nap išem o p rija te lji iz 
Briega, v dreskem kamunu, 
ki so nam tolo fo tografijo  
posodil. Bila je nareta lani 
jeseni, ’no siboto ko je bluo 
taplò an sončno. An vsi so 
gor na LivSkih Ravneh die- 
lal na puolju, so krom pier 
kopal. Vsi? Tisti riedki, ki 
so Sele v vasi ostal, tisti ki 
šele dielajo kimetijo.

An R avne se na ža lost 
Počasi prazni, Ceglih je ne
skončno liepa vas v levem

Tela kartela ima parbli- 
žno 60 liet. Usafal smo jo v 
Dolenjim Tarbju, v Cvicuo- 
vi družin. Bla je od malega 
Giovanina, ki na žalost, že 
Stier lieta poCiva tan na te 
drugim svietu.

Ku vsi o troc tis tih  liet, 
tudi mali Giovanin je imeu 
n jega karte lo  nare to  uoz 
cunj an z njo je hodu v Suo
lo dol v Sriednje. Pot je bla 
duga za jo  narest vso par 
nogah, takuo, kjer so ble sa- 
nožeta, se je puobic usednu 
na njo an se posulu. Tekrat 
je bluo vse Čedno, so vsi si- 
ekli, takuo lahko m orem o 
reC, de iz Dolenjega Tarbja 
do S ried n jeg a  jo  je  m ali 
Giovanin naredu vic na kar
tel ku z nožicam, samuo ki 
kartela se je ponucala naglo, 
runale so se jam e, an mama 
Tonina mu je muorla pogo- 
stu zaSit drugo.

S tric D reja se je  uStufu 
an takuo  mu jo  je  naredu 
adnò buj moCno, uoz liesa 
an pleha.

Sevieda, kar je bla nova, 
kar jo  je mali Giovanin nu- 
cu je bla buj liepa, je imiela 
tudi obramance.

Lieta so Sle napri, kartela 
je sla na solar, Giovanin je 
ratu puob an su dielat v bel- 
gijanske miniere, kar je  za-

služu penzion se je  varnu 
dam u, postroju je hiso an 
tle živeu, dokjer ni umaru. 
Njega žena je Ines, rodila se 
je v Trentine, kar je parsla v 
Dolenji Tarbi je  znala sa
muo po taljansko an francu- 
osko. O na pa stud iera, de 
kamar se gre, se muore spo
štovat tist prestor, tiste na
vade, takuo se je navadla po 
sloviensko guorit, ga na zna 
lepuo, zastope pa vse. Pru 
takuo ljube nase navade an 
vse kar je našega, v nje hisi 
ima puno starih reCi, ki nas 
spom injajo na naso p re te
k lo s t, m ed te lim i je  tud i 
kartela moža Giovanina.

T r ije  p a r ja te l ji  se 
p o g o v arja jo  gor m ez 
Zenske. >

- Za me - je  jau  te 
parvi - ta narbuj liepa 
riec, ki jo  ima žena so 
usta.

- Ne so lasje, je  jau 
te drugi.

- Ni ries - je  potar- 
diu te treeji - so oci.

- Sta vsi trije lažniv
ci! - je odguariu te Ce- 
tarti parjatelj, ki jih je 
posluSu.

- M ene je  n a rb u j 
vseC tiste, ki vi drugi 
m islita , pa nisem  tak 
lažnivec!!!

Je Ze nomalo dni, ki blizu 
vasi okuole Č edada (Sen- 
Cjur, PrieSnje, Galjan an ta
kuo napri) so nastavii nieke 
minene tabelce, takuo mine- 
ne, ki malomanj obedan jih 
na v ide , k je r je  nap isano  
nadzorovana hitrost, “velo
cità controllata” . Po vaseh 
se na more iti z makino vic 
ku na 50 na uro. Po navadi 
se gre takuo, ce se vie de ta 
za kajsnim kantonam so ka- 
rabinieri. Par vic kraj so se
da nastavli radarje, ki foto- 
g rafajo  m akino an nje h i
trost, takuo de multa pride 
rauno rauno damu.

Zatuo, Ce Seie niesta vidli 
telili napisu, pogledita jih an 
vozita buj poCaso.

Ma k a ’ kor pru tista ta- 
belca, za iti buj poCaso po 
vaseh? Vsak bi muoru imiet 
tarkaj urna za zastopit, de se 
na more letat m iez his, ku 
na avtocesti. Vsak dan pa 
v idem o, de m alom anj vsi 
v o ze jo  po v a se h , ku po 
avtociestah, obedan na po- 
studiera na judi, ki atu žive, 
na otroke, ki bi mogli parle- 
tiet na pot...

Al bojo kieki vic pom a
gale tiste m inene tabelce? 
Varta se!



Cari ragazzi, é ora che vi mettiate al la
voro, se non l'avete ancora fatto.
Il concorso “Natisone - Nadison - N a
diža” , indetto dal comune di Marnano, 
scade il prossimo 30 aprile. E rivolto, 
come sapete, ai ragazzi delle elementari 
e delle medie dei comuni friulani e slo
veni attraversati dal Natisone.
Le opere, che possono essere realizzate 
in form a scritta (prosa o poesia), grafi
ca, pittorica, audiovisiva e fotografica, 
devono ispirarsi a questi temi: I ) come 
organizzare, nel rispetto della tradizio
ne e dell’ ambiente, una festa  sul Natiso
ne; 2) come valorizzare un angolo del 
fium e Natisone; 3) storie, fiabe e leg
gende del fium e Natisone. Possono par
tecipare singoli alunni, classi o gruppi 
di classi. Oltre a quella per i ragazzi, 
c’è anche una sezione per gli adulti, i- 
taliani, friulani e sloveni, che possono 
p a rtec ip a re  con e la b o ra ti in fo rm a  
scritta (prosa o poesia), saggistica, au
diovisiva o pittorica supportata da fonte  
scritta sul tema “ Fiabe e leggende del 
Fiume N atisone".
Per informazioni rivolgetevi alla segre
teria del comune di Manzano, Piazza 
Repubblica, 25 (tel. 740774).

Sonce se lepo smeje in nas vsak dan bolj 
greje. Zima hitro odhaja in že pom lad z 
zvončki in trobenticami prihaja.
Pozdrav pomladi je Ele na iz Ažle

Minimatajurnovi matajur
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Natečaj občine Manzan za učence

Naša muca
danes v postelji leži, 
vse do smreka je pokrita, 
ven le rep ji moli.

Včeraj namreč potepinka 
ves dan zdoma je bila, 
ves dan miško je lovila, 
danes pa vročino ima.

Miški pa je strašno dolgčas, 
ker je ne lovi nihče, 
pa prišla je k naši muci, 
bere ji povestice.

Barbara Menart - Senica

Res ljubimo 
našo Nadižo?

Dragi otroci! Prav gotovo ste v 
zadnjih dneh imeli priložnost se 
peljati ali sprehajati blizu Nadiže. 
Ratala je majhna, revna, iz dneva 
v dan se manjša njen obseg, ima 
manj vode. Naša priljubljena re
ka je že v življenjski nevarnosti. 
In vsi mi moramo kaj storiti. Le
pa p r ilo žn o st, da p ovem o, kaj 
nam Nadiža pomeni, kaka je  bo
gata kulturna tradicija z njo po
vezana, kako sk rb im o zanjo je  
natečaj “Natisone - Nadison - Na
d iža”, ki ga je  razpisala občina  
Manzano.

NateCaj je odprt slovenskim in 
furlanskim  otrokom  osnovne in 
nižje srednje šole, ki živijo na ob
m očju, kjer teCe N ediža tako v 
Sloveniji in Benečiji kot v Furla
niji. Tri so teme: a) kako organi
zirati praznovanje na bregovih  
Nadiže v spoštovanju tradicije in

okolja; b) kako ovrednoti posa
mezne dele Nedize; 3) pravljice, 
zgodbe in drugo kulturno izročilo 
o Nadiži. Lahko teme obravnava
te pismeno ali pa z grafičnim, sli
kovnim, fotografskim ali audiovi- 
zuelnim materialom. Nagrade so 
res vzpodbudne. Rok za oddajo  
pa poteče 30. aprila. Zato, hitro 
na delo!

Naj dodam o, da v posebni se
kciji lahko sodleujejo tudi odra
sli, slovenski ali italijanski drža
vljani, v pisni obliki ali pa s sliko
vnim in avdovizuelnim  elabora
tom, ki pa ga mora spremljati pi
sna utemeljitev. Tema za odrasle 
je “Pravljice in legende o reki Na
diži”. Za podrobnejše informacije 
se je  treba obrniti na tajn ištvo  
O bčine M anzano, Piazza R epu
blika 25. Prva nagrada znaša 3 
milijone lir.

Ruska basen o veverici 
ki je pri levu služila

P ri levu je  služila  veverica, 
ne vem kako in s čim , za nas je  važno to, 
da lev je  bil na vso m oč zadovoljen z njo: 

a levu streči ni lahko, to je  resnica.
Zato obljubili so  j i  orehov voz.

O bljubili - m edtem  teko j i  leta mlada.
A veverica naSa večkrat strada, 

carju kaže zobe in k tlom poveSa nos.
Ozre se kdaj pa  kdaj: p o  vejah neugnano  

tovarišice j i  skakljajo sem  ter tje; 
z očm i jih  sprem lja, solzo si otre, 

ko one lešnike drobijo  neprestano.
Saj veverici je  do leske le korak, 

a kaj, ko so trenutek vsak 
za carja p o  opravkih jo  klicali.

N azadnje veverica ostari, 
car je  ne m ara več: naj se upokoji.

V p o ko j so veverico dali, 
in res cel zvrhan voz orehov j i  poslali, 

orehov takih, da oči strme: 
veliki, zdravi, jed rca  dišeča.

A to je  ta nesreča: sirota zdavnaj že zgubila je  zobe. 
I. A. K rilov

Amicizia tra Cividale
Prosegue anche quest’an

no l’esperienza dello scam
bio cu ltu ra le  tra l ’Istitu to  
Professionale per l ’industria 
e l ’artigianato “M attioni” di 
Cividale e l’Istituto Politec
nico di Grannolers (Barcel
lona).

G li s tu d e n ti d e lle  due 
scuole sono stati coinvolti 
in varie attività didattiche e 
culturali che si sono concre
tizzate in visite ad alcune a- 
ziende, ai principali musei e 
luoghi storico-artistici della 
Catalogna e del Friuli ed in 
una serie di lezioni di lin 
gua, s to ria , usi e costum i

delle due regioni.
Vista l’esperienza positi

va dello scorso anno, l’Isti
tuto “ M attioni” ha ritenuto 
opportuno riproporre l ’ini
z ia tiva  dal 24 aprile al 2 
maggio prossimi, ospitando 
gli studenti ed i docenti spa
gnoli. Sono in previsione, 
tra l ’altro, attività sportive 
che cercheranno di coinvol
gere anche studenti di altre 
scuole cividalesi. Verrà an
che allestita una m ostra di 
prodotti artigianali e culina
ri locali (dolci, vini, tessuti, 
ceramiche, oggetti in legno 
e pietra pisentina).
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Lettera al direttore con un contributo al dibattito sulle sorti della nostra comunità

Non tracciamo nuovi confini ma 
badiamo airarricchimento culturale

Sarà che la formazione cultu
rale mi ha sempre portato, e suc
cede anche oggi che sono passati 
gli ardori politici giovanili, a 
preferire ed utilizzare i concetti 
contenuti nella parola ‘‘interna
zionalità" e a sospettare invece 
di chi utilizza la parola “nazio
ne”. Sarà che ho sempre preferi
to la parola “cittadino" per indi
care colui che é membro di una 
comunità (civitas) e che spesso 
ho ammirato chi vi aggiunge “del 
mondo" per sottolineare il fatto 
che il concetto di comunità può 
essere molto ristretto ma anche e- 
stremamente vasto. Ma devo dire 
che nella disputa di cui ho letto 
sul Novi Matajur, suscitata da u- 
na lettera di Giovanni Jussa, so
no state ripetute troppo parole 
come nazione, etnia, cittadinanza 
sia da chi scrive sia da chi ri
sponde.

Può sembrare in apparenza 
contradditorio per chi si ispira a 
concetti quali “internazionalità" 
interessarsi poi di problemi che 
riguardano aree e comunità e- 
stremamente piccole rispetto alla 
vastità dell’ umanità. Ma in realtà 
ogni definizione é un’astrazione

che interpreta il reale in modo 
sintetico compiendo sempre an
che distinzioni che non sono sem
pre corrette. Parlare di “italia
nità" e “nazione" può essere giu
stificato da eventi storici e cultu
rali se si prende come campione 
una valutazione complessiva di 
circa 50 milioni di abitanti, ma ai 
confini di questo concetto esisto
no aree limite alle quali non é ap
plicabile o lo è solo parzialmente.

Minoranze, mistilingue, comu
nità oltreconfine vengono discri
minati comunque. E se andiamo 
ancora più a fondo come si può 
determinare esattamente l’italia
nità di un soggetto X che vive nel
la nostra zona, che magari porta 
nome italianissimo ma per tradi
zione familiare, scelta personale 
o semplicemente per comunicare 
meglio con gli amici è stato in

fluenzato in maniera importante 
dalla cultura slovena? Sarà più 
sloveno o italiano? E molti altri 
sono i casi limite. Tanti da essere 
la maggioranza.

Ed allora i concetti non si pos
sono considerare come un cap
pello da spaccare in quattro, van
no presi così come sono anche 
con le loro imprecisioni. Più am
pi saranno i termini della discus
sione più saremo certi di rimane
re nel vero. Allora é giusto secon
do me evitare dispute su italianità 
e slovenità che comunque discri
minano grossolanamente, quando 
si parla di persone. Forse é più 
giusto parlare di “comunità di 
confine" o “civiltà ponte” nelle 
quali entrambe le culture si in
trecciano e confrontano.

Altrettanto si può dire del dia
letto delle Valli che solo scarse

conoscenze o mistificazioni pos
sono non considerare di ceppo 
slavo. Che la maggior parte di 
documenti sia stata scritta in ita
liano da persone che poi conti
nuavano a parlare in dialetto slo
veno non é certo significativo per 
fare valutazioni etniche, se la cul
tura economicamente e politica- 
mente richiede questo.

Si può anche rilevare che se il 
manoscritto di Castelmonte (Sta- 
rogorski rokopis) rappresenta in 
assoluto uno dei primissimi esem
pi di scrittura latina dello slavo 
antico, ed assieme al vocabolario 
di Alasia dimostra la forte atten
zione del clero alla lingua parla
ta delle popolazioni qui residenti, 
non per questo Castelmonte può 
essere considerata la culla del 
ceppo linguistico slavo. Nelle ci

viltà di confine quello che altrove 
sarebbe stranezza é invece comu
ne osservazione.

É chiaro che il dialetto che si 
parla nella Benecia ha alcune 
differenze con lo sloveno lettera
rio di oggi, in primo luogo perché 
lo sloveno nel complesso é co
munque formato da moltissimi 
dialetti spesso con molte differen
ze tra loro, e in secondo luogo 
perché vi é stata nei decenni re
centi una ridotta evoluzione della 
lingua (anzi di involuzione) colle
gata alla scarsezza di scambi con 
l’area slovena ed al disegno del 
confine fra Italia e Jugoslavia.

E così che in aree di confine le 
lingue si influenzano tra loro in
serendo elementi di sloveno ne! 
friulano e viceversa oppure (é il 
caso dei blumari) risentendo di

influenze tedesche o italiane. 
Questo però senza poter discono
scere (finora almeno) la diversa 
matrice di coloro che partecipa
no allo scambio.

E quindi più comprensibile il 
desiderio di chi vuole aggiornare 
la lingua parlata con elementi di 
maggiore modernità linguistica, 
di chi invece con conservatori
smo forse eccessivo la vuole far 
morire nell’orgogliosa arcaicità 
giustificandosi con una presunta 
maggiore parentela con il paleo
slavo piuttosto che con lo slove
no.

Facciano allora attenzione ad 
usare parole come nazionalità e 
cittadinanza, concetti importanti 
ma forse grossolani per la nostra 
complessa realtà. Sostituiamoli 
con altri che non traccino confini 
e pongano invece maggiore at
tenzione all’arricchimento cultu
rale (piuttosto che alla discrimi
nazione) di una comunità che al- I 
meno un privilegio ce l'ha, quello i 
di essere ponte tra due (o anche 
tre) culture, civiltà, aree lingui
stiche.

F a b r iz io  T u r r in i
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Risultati
PROMOZIONE

Valnatisone - Aquileia 0-2
Primorje - Costalunga 2-1
Fiumicello - Juventina 2-0

JUNIORES
Valnatisone - Aquileia 2-6

ALLIEVI
Reanese - Valnatisone 1-1

GIOVANISSIMI
Fortissimi - Valnatisone 3-0

ESORDIENTI
Gaglianese - Valnatisone 2-3

PULCINI
Audace/A - Bearzi 5-0
Audace/B - Bearzi 4-0

AMATORI
Reai Pulfero - Tricesimo 3-0
Poi. Valnatisone - Emp. edile 0-2

PALLAVOLO FEMM
S. Leonardo - Asfjr 0-3

PALLAVOLO MASCHILE
Volley Como - S. Leonardo 3-1

Prossimo turno
PROMOZIONE

Costalunga - Valnatisone 
Flumignano - Primorje 
Juventina - S. Luigi

JUNIORES
Tavagnacco - Valnatisone

ALLIEVI
Valnatisone - Union '91/B

GIOVANISSIMI
Valnatisone - Nimis

ESORDIENTI 
Azzurra - Valnatisone

PULCINI
Audace/A - Savorgnanese 
Audace/B - Savorgnanese

AMATORI
Marano - Real Pulfero 
Pol. Valnatisone - Gemona

PALLAVOLO FEMM.
Virtus T s - S. Leonardo

PALLAVOLO MASCHILE 
S. Leonardo - Vb Udine

Classifiche
PROMOZIONE

S. Luigi 33; Aquileia 32; Fortitu- 
do, Fiumicello 25; Juventina, 
Cormonese, Lucinico, Ruda 24; 
Valnatisone 23; Trivignano 22; 
Gonars 21 ; Primorje, Costalun
ga, Flumignano 19; Union '91 
18; Varmo 16:

JUNIORES
Ruda 39; Cussignacco 34; Tri- 
cesimo 33; Varmo 28; Gemone- 
se 27; Aquileia 26; Tavagnacco 
23; Bressa 22; Gradese 20; Se
renissima 18; Fiumicello, Faga- 
gna 14; Flumignano 13; Valnati
sone 12; Gonars 11.

ALLIEVI 
R eanese 37; Valnatisone 35; 
Gaglianese, Bujese 30; Nimis 28; 
Fortissimi, Buttrio 26; Celtic, Civi- 
dalese 23; Chiavris/B, Azzurra 16; 
N atisone 15; Riviera 14; U- 
nion’91/B 8; Manzano 6; Fulgor 3. 

GIOVANISSIMI

S avorgnanese  22; Fortissimi 
17; Azzurra 15; Natisone 14; 
Valnatisone 10; Nimis 9; Sere
nissima 8; Torreanese 5; Chia
vris/B 4; Aurora 2.

PALLAVOLO MASCHILE

Percoto 12; Pol. S. Leonardo, 
Cus Udine, Volley Corno 10; 
Maianese 6; Vb Udine, Ugnano 
4; Us Friuli 2; ^avariano 0.

PALLAVOLO FEMMINILE 

Codroipo 34; Coimpex 32; Asfjr, 
Albatros 28; Sagrado 26; Paluz- 
za 22; Trivignano 20; Natisonia 
18; Maniago, Lucinico 14; Bor 
Friulexport 10; Virtus 8; S. Leo- 
nardo, Monfalcone 6.

tivfctate

Turcutto prima 
in terra toscana
La cividalese primeggia in mountain-bike

C ontinua la serie di vittorie nella specialità delle 
mountain-bike per Maria Paola Turcutto.

Dopo le innumerevoli vittorie ottenute nelle gare re
gionali e del vicino Veneto nei mesi scorsi, domenica 
nel parco naturale di Lignano, nei pressi di Arezzo, la 
giovane ciclista cividalese ha vinto il Campionato ita
liano d ’inverno. A lla gara hanno preso parte oltre 
quattrocento atleti suddivisi nelle varie categorie.

Nella categoria maschile si è imposto l’ex profes
sionista della strada Fabrizio Vannucci, mentre tra gli 
Juniores il successo è andato a Dario Acquaroli.

Per l ’atleta cividalese, che gareggia con i colori del
la Polisportiva Valnatisone, la stagione 1993 è iniziata 
dunque nel migliore nei modi. Una vittoria di presti
gio, quella di domenica in terra toscana, in attesa del 
ritorno alle gare su strada, che certamente rivedranno 
ancora Maria Paola gareggiare ad alti livelli anche con 
la maglia della Nazionale italiana.

Odprta 
meja in 

športniki
Tretji del deželne konfe

rence o Športu je bil name
njen povezovanju z Evropo 
in Se posebej z bližnjima so
sedom a, S lovenijo  in A v
strijo.

Zaradi tega so prireditelji 
v Gorico povabili tudi dele
gaciji obeh držav. S loven
sko  z a s to p s tv o  je  v o d il 
Evgen Bergant, predsednik 
mednarodne komisije olim 
pijskega kom iteja in Špor
tne zveze Slovenije.

Na posvetu pa se je  slišal 
tudi g las s lovenskega za 
m ejstva. V imenu Z druže
n ja  s lo v e n sk ih  Š portn ih  
društev je  namreč spregovo
ril njegov predsednik Jurij 
Kufersin.

Poudaril je, da bi bila po
trebna Se večja angažiranost 
italijanskih športnih oblasti, 
da bi ZSSDI dobilo mesto, 
ki si ga zasluži. Slovenske 
Športne organizacije želijo 
namreč biti most povezova
nja in sodelovanja.

Evgen Bergant je  v svo
jem  nagovoru spregovoril o 
osam osvojitvi na športnem 
p odroč ju  te r se zavzel za 
večjo  odm evnost Športnih 
p o b u d  v o k v iru  d e lo v n e  
skupnosti Alpe-Jadrana.

Z an im ivo , da je  uradni 
p red stav n ik  ita lijan sk eg a  
kom iteja CONI, Tullio Pa
ratore, govoril o vseh m o
žnih evropskih in svetovnih 
povezavah, pozabil pa je, da 
naša dežela meji s Slovenijo 
in Koroško. (R.P.)

Il pubblico 
che venerdì 

ha preso 
parte 

all'incontro 
con la 

Beneška 
planinska 

družina

E i nostri“planinci 
diventano famiglia

“Un gruppo autonomo, a- 
perto a tutti i beneciani che 
amano la montagna, che ha 
tra  le sue f in a l i tà  an ch e  
q u e lla  d e lla  sa lv ag u ard ia  
delle caratteristiche etniche 
e cu ltu ra li della  V alli del 
Natisone e del Torre” . Così 
il presidente della BeneSka 
Planinska družina Ezio Go- 
sgnach ha definito la nuova 
“famiglia” degli amanti del
la m o n tag n a  d e lla  S lav ia  
friulana costitu ita u fficial
mente il 6 novembre scorso 
e presentata al pubblico ve
nerdì sera in una affolla ta 
sala consiliare di S. Pietro 
al Natisone.

“La Planinska družina - 
ha spiegato Gosgnach dopo 
il saluto del sindaco di S.

P ie tro  M arin ig  - in ten d e  
collaborare con i gruppi al
pinistici di Trieste, Gorizia, 
della vicina Slovenia ed an
che con il Cai di S. Pietro e 
C iv id a le ” . G o sg n ac h  ha 
quindi illustrato il program
ma del gruppo, che prevede 
come prossimi appuntamen
ti un incon tro  con il club 
Dobrovo sul monte Korada 
p e r sab a to  27 m arzo  ed 
u n ’escursione alle cascate 
Kot melinski di S. Leonardo 
per domenica 25 aprile. La 
Planinska družina ha anche 
in program m a, assiem e ai 
c lub  di T rieste  e G oriz ia , 
u n ’escu rsione  ce leb ra tiv a  
sul T ricorno  in occasione 
del 100 anni deH’alpinismo 
sloveno.

Ha quindi preso la parola 
brevemente il presidente del 
c lub  m ontano  di K obarid 
nonché assessore del comu
ne di T o lm in o  Z d rav k o  
Likar, ma il vero protagoni
sta della serata è stato l ’al
pinista di Kobarid Jože Šer
bec, 41 anni, a lp in is ta  da 
undici. Tra le vette conqui
s ta te  il m on te  B ian co , il 
Cervino ed il Civetta. Due 
anni fa ha partecipato a due 
spedizioni nel Pam ir e per 
ben due vo lte  nel g iro  di 
quindici giorni è salito  su 
vette alte oltre 7.000 metri.

Serbec ha illustrato alcu 
ne diaposive sulla spedizio
ne alpinistica in Patagonia 
effettuata assieme al collega 
sloveno Peter Podgornik.

L’Aquileia 
fa lacrimare

Le numerose assenze per 
squalifiche ed infortuni han
no penalizzato la V alnati
sone nell’incontro casalingo 
con l ’A quileia . G li ospiti 
sono passati in vantaggio  
dopo 9 ’ ed a nulla sono val
si i tentativi degli attaccanti 
sanp ie trin i per o ttenere il 
gol del pareggio. A ll’inizio 
del secondo tempo la m az
zata finale, con la seconda 
rete subita su calcio di rigo
re, ha chiuso praticam ente 
la gara.

Gli Juniores della V al
natisone, dopo aver rim on
tato  l ’in iz ia le  svan tag g io  
con David Specogna e M i
chele Selenscig, sono stati 
travolti d a ll’A quileia, che 
ha approfittato degli errori 
nei cam bi d e lla  pan ch in a  
sanpietrina.

Lo scontro al vertice del 
girone A degli Allievi fra la 
Reanese e la Valnatisone è 
term inato in pareggio. Gli 
azzurri hanno iniziato bene 
sfiorando il gol con Stefano 
T o m ase tig  e co lp en d o  la 
traversa con Cristian Speco
gna. La Reanese è passata 
però per prima in vantaggio 
approfittando di un errore 
degli avversari a centrocam 
po. Il pareggio è giunto gra
zie ad una prolungata azio
ne di M ichele  S e len sc ig , 
che g iunto  a l l ’a ltezza  del 
calcio d ’angolo crossava al 
centro per Cristian Speco
gna, che non aveva d iff i
co ltà  a m ettere  di tes ta  il

p a llo n e  in re te . Le due 
squadre sem bravano appa
gate, ma nel finale i padroni 
di ca sa  c e rc a v a n o  sen za  
successo il colpaccio.

Dopo aver sfiorato il gol 
con Marco Domeniš, i Gio
vanissimi della Valnatisone 
sono stati puniti dai Fortis
simi. La gara è stata molto 
com battu ta  ed eq u ilib ra ta  
nella prima frazione di gio
co. A ll’inizio della ripresa 
ancora Domeniš faceva gri
dare al gol, ma la sua con
clu sio n e  sfio rav a  il palo. 
Puntuale la beffa alcuni m i
nuti più tardi con il secondo 
gol dei padroni di casa vi
ziato da un fallo nella fase 
iniziale dell’azione. La ter
za rete rendeva il passivo 
troppo pesante per i nostri 
ragazzi.

Al quarto  ten tativo  si è

%
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s j m o s m o h u m i

riusciti a recuperare la gara 
Gaglianese-Valnatisone del
la categoria Esordienti. Al 
9 ’ Valentino Rubin portava 
in vantaggio la Valnatisone, 
che con lo stesso giocatore 
raddoppiava al 24’. Nella ri
presa al 18’ accorciavano le 
distanze i padroni di casa, 
quindi ancora Rubin al 21 ’ 
sig lava la terza rete. A llo 
scadere la G ag lianese ac-

I nostri “tre m osch ettier i” , M auro C lavora , 
M assimo Prem ariese e Gianni Podorieszach non 
hanno avuto fortuna difendendo i colori della pro
vincia di Gorizia nel Torneo delle province riser
vato alle rappresentative di Terza categoria.

Nella gara di sabato contro Trieste il risultato di 
1-1 ha costretto il giorno successivo a dover cerca
re a tutti i costi la vittoria contro Pordenone, che 
aveva vinto il precedente match contro i triestini.

Domenica, nonostante la buona volontà, il risul
tato è rimasto sullo 0-0, determ inando l ’elim ina
zione della rappresentativa goriziana. Raggiunto  
te le fo n ica m en te , C lavora  si è d etto  en tu siasta  
dell’esperienza nonostante l ’esito negativo. 11 gio
vane domenica ha avuto anche tra i piedi la palla 
per un possibile successo, ma il tiro è uscito a Iato.

Bruno 
Jussa 
e Paolo 
Cencig 
del Reai 
Pulfero

corciava ancora le distanze.
I P u lc in i d e l l ’A udaci 

hanno dato una severa le 
zione agli udinesi del Bear 
zi. La squadra A con tre ret 
di Federico Crast ed una d 
E rik D orgnach  e M artini 
Panzani ha demolito gli av 
versari. Non le è stata mene 
la squadra B, che con Cri 
stian Trusgnach (doppietta) 
Andrea Dugaro e Patrik Ga 
riup ha dominato la gara.

II Reai Pulfero potrebbe 
festeggiare sabato a Mara 
no, in an ticipo, la vittori; 
nel c am p io n a to  g raz ie  a 
successo ottenuto contro i 
Tricesim o. A due giornatt 
dal term ine la seconda ir 
classifica si trova infatti di 
stanziata di tre punti. Autor 
delle reti sono stati Geroni 
mo Barbadillo, W alter Pai 
lavicini e Italo Cavalieri.

La Polisportiva Vainati 
sone ha perso il derby cor 
l ’Emporio dell’edile di Pur 
gessimo. Contestato il pri 
mo gol subito per un dubbie 
calcio di rigore.
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SPETER

Je paršu Nicola
V nasi vasi se je rodiu Se 

ad an  o tro k . 3. m arca  je  
parSu na sviet v Cedajskem 
spitale Nicola. Njega tata je 
S tefano S trazzolini, m am a 
pa N ad ia  C u co v az , ki je  
parsla za neviesto v Spietar 
iz Marsina.

N ico la  je  tre c i p u o b ic  
družine, sa tan doma sta ga 
Cakala Se Matteo an Marco, 
ki sta že velika. Majhnemu 
otrokù želm o vse dobre v 
ž iv lje n ju , pru tak u o  tudi 
njega bratracam.

Lipa 
Žalostna novica

V Cedajskem  šp ita lu  je  
tel pasan tiedan umaru nas 
vasn jan  L uigi G regori. I- 
meu je  70 liet an je biu ma- 
rešjal policije v penzionu.

V veliki žalosti je  pustu 
ženo Imeldo, sinuove Gior
gia, G ianni an S tefana, ki 
živta an dielata v NiemCiji, 
nevieste, navuode, tasco an 
kunjade an vso drugo žla- 
hto.

N jeg a  p o g reb  je  biu  v 
Spietru v saboto 13. marca. 
Puno judi mu je  parslo dajat 
zadnji pozdrav.

SOVODNJE
mm

Blažin 
Zbuogam Matilde

Umarla je Matilde Golop 
uduova Vogrig. Imiela je  79 
liet. V žalost je pustila sina 
an hči, zeta , sestre , brata, 
kunjade, navuode. M atilde 
nie imiela lahko življenje, je 
bla malo liet oženjena an je 
im ie la  m ajh an e  o tro č ič e , 
kar m ož je  Su v uejsko an 
nikdar se nie vič varnu. Zre
d it je  m u o rla  d ru ž in o  an 
tekrat je bla velika mizerija, 
M atilde z veliko kuražo je  
sla napri.

Tele zadnje cajte je  živie- 
la du Cedade, dol par hčeri.

Nje pogreb je biu v petak 
12. marca v Sauodnji. Naj v 
mieru počiva.

Sovodnje 
Vierme v nasi fari

V sa b o to  je  b iu  v e lik  
sen jam  v sa u o n jsk i fa ri. 
Pruot večeru, ob 18. uri je  
bla maSa, pri kateri je  mase- 
vau tudi pomožni Skof Pie
tro Brollo, ki je  deu h vier- 
mi 25 otruok.

Vsi spadajo pod adno pa
s to ra ln o  cono , ki ob jem a 
vse stare fare v sauonjskem 
kamunu (Matajur, Tarčmun, 
Sauodnja) an se an part Spi- 
etra (Gorenj Barnas), vsega 
kupe kakih 900 ljudi. Kot 
re čen o  se je  v ie rm a n cu  
zbralo kar dobro, vsi so bli 
stari od 14. do 18. lieta an 
so se po novih pravilih Ci- 
erkve na tel dan parpravjal 
dvie liet.

Biu je liep senjam v cier- 
kvi takuo, ki se spodobi za 
tako parložnost, po masi pa 
je biu seviede tudi družinski 
praznik za vsakega od mla
dih viermancu.

GRMEK

Skale 
Žalostna iz Belgije

Iz Belgije je  parsla žalo
stna novica, de nas je za ni- 
mar zapustu nas vasnjan Li
no lurman - Tonou iz nase 
vasi. Dočaku je biu 80 liet.

Lino je  biu parsiljen ko 
puno drugih naših ljudi za
pustit njega rojstno vas an 
iti po sviete za dielam. Tudi 
njega an njega družino so 
preživiele belgijanske mini
ere.

V žalosti je  pustu ženo 
Irmo - Goltinovo iz Prapon- 
ce, s in a , hči, n avuode  an 
vso drugo žlahto dom a an 
gor v Belgiji. Naj v mieru 
počiva.

Na levi Aborna, na desni Nediža

NADISKE DOLINE

Nadiža je  suha
Je že ries, de lietos se je 

snieg samuo na hitro parka- 
zu an kiek m alega poskro- 
piu le na varhu M atajurja. 
Je tudi ries, de ne dežuje že 
dugo cajta, zatuo je sus za- 
ries huda, takuo ki dobro  
vie vsak kumet. Kar se gaja 
z našim i riekam  an Se po
sebno z N adižo pa bi nas 
m uorlo  zaries začet skar- 
biet. Ce pode takuo napriej 
bojo muorli nasi aministra- 
torji d iet kako d rugo  ime 
našim dolinam.

Gor blizu Spietra je uodà 
takuo nizka, takuo je  rieka 
suha, de je  moč prehodit od 
dnega brega do druzega brez

se nog zmočit. Tista uoda, 
ki jo  par studencu, ujem a 
akvedot Pojana, manjka. Pa 
Se kuo manjka.

Kuo je  situacija težka se 
pa Se buj lepuo vidi an se v- 
sak lahko na svoje oči par- 
priča go par M uostu, v ti
stem prestoru, kjer se Abor
na varže v Nadižo. Ce je bi
la ankrat Nediža močna an 
je veselo tekla pruot Čeda
du, sada dol iz Spietra kapa 
počaso an tankuo takuo de 
ni Se patoku  podobna.A n  
Aborna ima vič uodè.

Ce puode takuo napri, Se 
ki bo, kadar pride puom lad  
an rata buj gorkuo, se vpra
šajo tisti, ki hodijo ribe lovit 
an tudi vsi m i, ki g ledam o  
zask rb ljen i na t isto  b u ogo  
rieko.

Se do 30. marca imajo cajt za plačat 
naročnino, tisti ki niso še nardili 
svoje dužnuosti za lieto 1993.

Naj vam še ankrat povemo, ki dost 
košta "
za Italijo 35.000 lir
za Evropo 45.000 lir 
po avionu: Avstralija - 90.000 lir 

Amerika - 75:000 lir

P I S E

P E T  A R  M A T A J U R A C

Smo jim zaries želiel 
pomagat al pa jih okrast?

In mi smo main ali te Car
ne, pa  n iesm o ho teli sam i 
sebe priznat, da smo takuo 
g a rd i an h u d o b n i. D a bi
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OGLASI: I modulo 18 mm x 1 col 
Komercialni L. 25.000 + IVA 19%

opravičili (giustifikal) naSe 
k r im in a ln o  in u m a za n o  
“p o s la n s tv o ” - (m is jo n ),  
smo sami sebi in svetu tro
bili, da jim  gremo pomagat, 
da jim  nesemo naso civili
zacijo, naSo kulturo.

To je  velika lagà, debela 
“b a la " . Sli smo dol s silo, 
kjer nism o nic potrebovali 
naSe civilizacije. Njih je  bla 
buojSa od naSe, zakaj smo  
jim  Sli naSo silit?

N as nas n i n ic b rig a la  
njih izobrazba (istrucion). 
Nic nas ni brigala njih kul
turna raven. Brigalo nas je  
njih zlatuo, kjer je  bluo zla- 
tuo, cink, kjer je  biu, srebro, 
baker, ko tlovna  (ram e) in 
druge bogatije. Odnesli smo 
jim  vse, kar smo mogli, kar 
je  bluo uriedno an dragoce
no, tud i d ev icn o st m ladih  
deklet.

Ce so se uparli, smo jih  
zabodli z meCem, s sablo. 
Streljali smo nanje s puška
mi in kanoni. Uklenjene na 
ladjah (bastimentih) smo jih  
vozili v Ameriko in jih , kot 
pse, prodajali gospodarjem  
b o m b a žn ih  p la n ta ž , k je r

ubiti sužnje, (schiave), ' 
Človeka Črnca, ni biu  
p ra v  n obeden  greh  za 
njega gospodarja. Če je  
parSu ujeti Črnec (il pove
ro negro) do cerkve, mu je  
jau  duhovnik, da muora bu- 
gat gospodarja, ker samuo 
takuo zasluži venčne nebe
sa.

Tisti, ki so bli kot sužnji 
(schiavi) prodani gospoda
rjem bombažnih plantaž na 
jugu Amerike, so poCasi za
celi zgubjat svojo identiteto. 
Ostalo jim  je  samuo Crno li
ce, duSa njih oCetov in m a
ter pa se je  zgubila pod bi
čem , p o d  Skorjo belih  g o 
spodarjevih klatežev in hla
pcev.

T isti pa , ki so osta li na 
svoji zemlji, na svojem kon
tinentu, niso nikdar izgubili 
svoje identitete, svojega p o 
nora, Čeprav so bli na vseh 
sort viže preganjani. Čeglili 
smo jim  odnesli vse poze ni
ške in podzem ske bogatije, 
je  njih duSa ostala Cista, ne
dotaknjena njih identiteta.

Ostala jim  je  vera v njih 
Bogove, Čeprav smo jim  si

lili  n a 
S e  g a . 

Saj je  res, da je  Seu po na
vadi na čelu vojske (eserci
ta) manih a! pa misionar s 
križem.

K a d a r  n iso  p o k le k n i li  
pred  sablo, so pa p o d  kri
žem, a cilj je  biu vedno isti: 
se p o la s titi n jih  boga tije , 
duSevne in m ateria lne, j ih  
pod jarm iti v im enu “višje  
c iv iliza c ije”, ki je  sevieda  
b ila  naSa. Pa so  v sed n o  
ohranili njih tradicije, jezik, 
Se ge in navade.

Lahko bi o tej snovi pisal 
Se in Se, pa upam, da bom  
imeu Se druge parložnosti, 
zatuo sem  parSu h koncu. 
Nazadnje naj sam uo tuole  
povem: kar se tiče ohrani
tve identitete an jezika , pa  
celo ponosa, bi se m orali 
mi beneški Slovenci m arsi
kaj naučiti od mladih Črnih 
mož, od Afrikancev, ki trka
jo  že malomanj vsak dan na 
naSe vrata.

Gre naprej

—  Kvonaka -

Informacije za vse
PO L IA M B U L A T O R IO  

V SPIE T R E

Chirurgia doh Sandrini, v Cetartak od 

11. do 12. ure, brez apuntamenta, pa 

se muore imiet “ impenjativo”.

G U A R D IA  M EDICA

Za tistega, ki potrebuje miediha po- 

noc je na razpolago »guardia medi- 

ca«,-ki deluje vsako nuoc od 8. zvi- 

Cer do 8. zjutra an saboto od 2. popu- 

dan do 8. zjutra od pandiejka.

Za Nediske doline sc lahko telefona 

v Spicter na Številko 727282.

Za Ccdajski okraj v Čedad na števil

ko 7081, za M anzan in okolico na 

Številko 750771.

U FFIC IA L E  SA N ITA R IO  

dott. C laudio Bait 

Sv. Lenart

v sredo od 13.00 do 13.30, v petek

od 8.30 do 9.30

Speter
v pandiejak in sredo od 8.30 do 9.30, 

v torek od 10.00 dol 1.15, v četrtek 

(sam ua po dogovoru), v petek od 

10.00 do 11.15, v saboto od 8.30 do 

10.00.

Podbonesec

v Cetartak od 8.30 do 9.30

C O N SU L T O R IO  FA M ILIA R E  

SPETER  

Ass. Sociale: dr. LIZZER Ò

v pandiejak, Cetartak an petak 

od 8.00 do 10.00 

Pediatria: dr. T R IN C A L I  

v pandiejak od 8.30 do 10.30 

Psicologo: dr. BO LZO N  

v pandiejak od 9.00 do 14.00 

G inecologo: dr. SG A VAZZA  

v torak ob 9.00 z apuntamentam, na 

kor pa impenjative

Za apuntamente an informacije tele

fonai na 727282 (urnih urada od 8.30 

do 10.30, vsak dan, samuo sriedo an 

saboto ne).

KADA VOZI LITO R IN A  

Iz Č edada v Videm :

ob 5.55,6.45, 7.25, 8.10, 8.55, 10.00, 

10.55, 11.50, 12.30, 13.10, 13.50,

14.30, 15.50, 16.45, 17.35, 18.15, 

19.10,20.10.

Iz. V idm a v Č edad:

ob 6.20,7.05, 7.45, 8.30,9.30, 10.30,

11.30, 12.10, 12.50, 13.30, 14.10, 

14.50, 16.25, 17.15, 17.55, 18.40, 

19.40, 22.40.

NUJNE TELEFONSKE ŠTEVILKE

Bolnica - Ospedale Čedad..........7081

Bolnica - Ospedale V idem ........ 5521

Policija - Prva pomoč.................... 113

Komisariat Čedad ....731142-731429

Karabinjerji..................................... 112

Uffficio del lavoro

Collocamento...........................731451

INPS Čedad..............................71X1961

U R E S -IN A C ......................... 730153

ENEL Čedad 700961-71X1995

AC1....................................................116

ACI Č edad ...............................731987

Avtobusna postaja

R osina....................  731046

Aeroporto Ronke

Letališče 0481 -773224/773225

Muzej Č edad............................700700

Cedajska knjižnica................. 732444

DvojezCni center Speter........ 727490

K.D. IvanTrinko.....................731386

Zveza slov. izseljencev..........732231

OBČINE - COMUNI
Dreka......................................... 721021
G rm ek.......................................725006
Srednje......................................724094
Sv. Lenart................................. 723028
Speter........................................ 727272
Sovodnje.................................. 714007
Podbonesec..............................726017
Tavorjana................................. 712028
Prapotno....................................713003
T ipana .......................................788020
Bardo......................................... 787032

Rezija.............................0433-53001/2
Gorska skupnost-Speter........ 727281

Dežurne lekarne /  Famnacie di turno
OD 20. DO 26. MARCA 

Cedati (Fontana) tel. 731163 
OD 22. DO 28. MARCA 

Spietar tel. 727023 - Corno di Rosazzo tel. 756035 
Ob nediejah in pra/.nìkah so odparte samuo zjutra, za ostili Cas in za ponoC 

se mote klicat sturato. Ce ricetti ima napisano »urgente«.

b c Ik b
BANCA DI CREDITO DI TRIESTE 
TR2ASKA KREDITNA BANKA

F IL IA L A  ČEDAD U l. C arlo Alberto, 17
Telef. (0432) 730314-730388

FILIALE Dl CIVIDALE Via Carlo Alberto, 17
Fax(0432)730352

C A M B I - M arted ì 
M E N JA L N IC A  -T o re k 16.03.1993

valuta kod ek s nakupi prodaja media

S loven sk i Tolar SLT 14,50 15,00 _
Ameriški dolar USD 1580,00 1630,00 1607,99
N em ška marka DEM 955,00 977,00 964,72
Francoski frank FRF 280,00 289,00 283,80
H olanski florint NLG 847,00 874,00 858,24
Belgijski frank BEK 46,00 47,50 46,86
Funt Sterling GBP 2275,00 2345,00 2302,16
K anadski dolar CAD 1263,00 1305,00 1291,04
Japon ski jen JPY 13,30 13,80 13,59
Švicarski frank CHF 1045,00 1 065,00 1053,18
Avstrijski Šiling ATS 135,00 139,00 137,11
Š p ansk a  p eseta ESP 13,00 13,90 13,52
Avstralski dolar AUD 1100,00 1150,00 1135,24
J u goslovan sk i dinar YUD _ — __
Hrvaški dinar HRD 0,80 1,20 --
Europ. Curr. Unity ECU — — 1871,70

CERTIFICATI DI DEPOSITO

A 3  m esi al tasso  nom inale  del 11,50%  - tag lio  m in im o 100 m ilioni
A 6  m esi al tasso  nom inale  del 10,50%  - tag lio  m inim o 5 m ilioni
A 12 m esi al tasso  nom inale del 10,25%  - tag lio  m inim o 5 m ilioni


